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prajem všetkým krásne prázdniny, príjemnú dovolenku. Aj v tomto čísle sa chceme 
s Vami podeliť o informácie o dianí v našej obci. Chcem priblížiť verejnosti prácu 
zastupiteľstva a starostu, odpovedať na otázky. Možno tým nájdeme do budúcna 
ďalších dopisovateľov, ktorí nám dajú potrebné návrhy a námety na zlepšenie života 
v obci. Veď problémov a starostí je v každodennom živote, v každej oblasti viac ako 
dosť. V máji som sa zúčastnil rokovania starostov a primátorov 21. snemu ZMOS-u 
(Združenie miest a obcí Slovenska). Rokovanie sa nieslo v duchu kritiky a výči-
tiek zo strany samosprávy na vedenia ministerstiev, na prijímanie zákonov, ktoré 
neriešia problémy miest a obcí. Sú zväčša kontraproduktívne a ešte viac vytvárajú 
podmienky pre stagnáciu rozvoja najmä menších obcí. Z materiálov snemu som 
vybral vystúpenie primátora Žiliny Igora Chomu, ktorého časť by som si dovolil 
Vám prezentovať.

„Združenie miest a obcí Slovenska má svoje jasné. Nie je to politická strana, ale 
spolok starostov miest a obcí, ktorý má hlavné poslanie: pomáhať obciam a mestám pri tvorbe legislatívy, pri zapra-
covávaní reálnych poznatkov a skúseností samospráv do zákonov. Je to organizovaný spolok ľudí, ktorým ide o to, aby 
sa obyvatelia v obciach a mestách cítili dobre, aby sa cítili ako plnoprávni občania Slovenskej republiky a Európskej 

Vážení spoluobčania, čitatelia novín z Podturne
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únie. Robí však ZMOS všetko preto, aby svojim členom pomáhal? 
Nemáte pocit, že ich ochraňuje a  podporuje pred rozhodnutiami 
súčasnej vlády v poslednom čase akosi akosi nedôsledne, aby si nebo-
daj nerozhneval vládu? Nehnevajte sa za tvrdé slová, ktoré možno 
pôjdu aj do nášho ZMOS-u, ale ja si myslím, že je tu priestor a čas 
povedať si veci, o ktorých treba diskutovať. Dámy a páni, prepáčte, že 
tu nebudem hovoriť o ružových zajtrajškoch a o krásach Slovenska. 
Chcem však hovoriť o tom, čo trápi primátorov a starostov. 

Vážnou témou je snaha o dehonestáciu primátorov a staros-
tov. Zozbieral som informácie od  mojich kolegov. Aká je realita 
dnes? Ako sa cítia? Cítia sa ako plnoprávni predstavitelia obcí či 
miest, riadne zvolení v  priamej voľbe? Cítia sa ako predstavitelia, 
ktorých si zvolili ľudia, lebo majú ich sympatie a dôveru? Majú títo 
zvolení starostovia pocit, že sú hrdí na to, aby plnili svoje poslanie, 
službu ľuďom, majúc za sebou silný štát, ktorý má záujem im pomá-
hať, pretože ide o ľudí? Obávam sa, že v mnohých prípadoch to dnes 
nie je tak. Za posledného pol roka dochádza k vážnej dehonestácii 
práce a postavenia starostov a primátorov, ktorí sú dnes, zásluhou 
súčasnej vlády a koalície, vo verejnosti považovaní za nezodpoved-
ných samovládcov a defraudantov. Prečo sa dnes človek musí hanbiť 
za to, že je primátorom alebo starostom? Akosi koaličných poslancov 
NR SR prestalo zaujímať, že práve 99 % ľudí, tých ľudí, ktorí tu dnes 
sedia išlo do komunálnych volieb s cieľom urobiť niečo dobré. 

Novoprijaté zákony sú v rozpore so záujmami samosprávy. Aké 
spoločné problémy nás trápia najviac? Ako nám pomáha vláda Ivety 
Radičovej? Spomeniem niekoľko tých najdôležitejších vecí: V záko-
noch, ktoré boli prijaté v poslednom čase, ako je zákon o sociálnych 
službách, ktorý ukladá mestám a obciam zriaďovať takéto zariade-
nia, ukladá starať sa o ľudí so stupňom odkázanosti 1 až 4, ale štát 
ich financovanie nerieši, ak obec nemá vlastné zariadenie, musí zo 
zákona doplácať a podporovať súkromné zariadenie svojom území. 
Čo poviete na zákon o právnom postavení, o platových pomeroch sta-
rostov obcí a primátorov miest, ktorý pripravila strana, ktorá nemá 
reálne asi ani jediného starostu? A včera sa podarilo koalícii v parla-
mente takýto zákon schváliť! Čo sú to za populistické návrhy? Mimo-
chodom, nezaznamenal som žiadnu serióznu diskusiu so starostami 
či primátormi. Či zákon o dani z príjmov – jeho dopady na finančnú 
stabilitu samospráv sú veľmi negatívne. Platiť daň 19 % znamená pre 
mnohé obce, ale aj mestá, problém. Nehovoriac o tom, že hoci to pani 
premiérka prisľúbila na  rade ZMOS v  Tatrách, ani jeden koaličný 
poslanec zmenu zákona nepodporil. Zvýšenie DPH z 19 na 20 % sa, 
negatívne prejavuje aj v obciach, a to nielen pri nákupe tovarov, slu-
žieb, ale aj pri spolufinancovaní projektov z fondov EÚ. 

Problémom je aj čerpanie eurofondov. A  keď sme už pri fon-
doch z EÚ, ako nám vláda pomáha pri čerpaní týchto fondov? Len 
refundácia trvá 12 až 16 mesiacov. Čerpanie stagnuje, či je katastro-
fálne. Za vlády Róberta Fica sa zaviedlo aspoň predfinancovanie, čo 
nesmierne pomohlo obciam. Teraz za posledný rok sa takmer úplne 
zastavilo čerpanie a  zmrazilo administrovanie refundácií, čo tlačí 
samosprávy do úverov. Obciam tak vznikajú státisícové dlhy, ktoré 
bude treba v budúcnosti splácať. Takže na jednej strane obec, mesto 
čaká 12 mesiacov na refundáciu, na druhej strane štát vysiela kon-
troly a kontroluje, či obec kupuje vypínače za 50 alebo 52 korún. Veľ-
kým problémom stále ostáva vysporiadanie pozemkov pod komuni-
káciami v obciach. Mnohé pozemky sú vo vlastníctve súkromných 

osôb, ale obce majú povinnosť ich udržiavať. 
Nehovoriac o tom, že len ťažko vedia preuká-
zať majetkovoprávne vysporiadanie, ak chcú 
požiadať o  fondy. Samozrejme, že na  tieto 
výkupy chýbajú prostriedky, mestá a obce ich 
jednoducho nemajú. 

Vláda sa nám chystá uštedriť aj ďalšie 
rany. Nedá mi, aby som sa nezmienil o úplne 
zastavenej výstavbe diaľnic. Ale ja by som 
odporúčal, pán minister, keby ste nazreli 
aj do zmlúv s Poľskom, pretože D3, ktorá je 
nesmierne dôležitá pre región Kysúc, mala 
byť dokončená do roku 2012. Úplne zastavená 
výstavba je len pokračovaním prehlbovania 
regionálnych rozdielov, nehovoriac o  zvyšo-
vaní nezamestnanosti. Zdá sa, že problémov 
je naozaj vyše hlavy. Vláda už ohlásila ďalší 
bonbónik: zákon, v zmysle ktorého budú sta-
rostovia, primátori, župani hmotne zodpo-
vední za svoje prípadné chybné rozhodnutia. 
Starostovia budú ručiť svojím vlastným majet-
kom, domom, záhradou. Prečo sa takýto 
podobný zákon nebude týkať pánov minis-
trov? Ja si myslím, že kto robí, môže urobiť aj 
zlé rozhodnutia. Ale vohnať starostov do takej 
situácie je nesmierne ponižujúce. Ako budú 
vyzerať budúce voľby? Ktorý rozumný človek 
by chcel ísť do volieb za takýchto podmienok? 
Ďalšiu ranu pripravuje minister Ivan Mikloš. 
Pripravuje návrh na  zvýšenie daní z  nehnu-
teľnosti o  50 % s  tým, že štát im obciam 
o  vybranú sumu zníži podielové dane. To je 
pomoc? Naopak, my, starostovia a primátori, 
budeme tí, ktorí musia povedať „zvyšujeme 
dane, lebo inak sa nedá“. 

Združenie potrebuje energickejšie vede-
nie. Dnes, v čase mimoriadne vážnej situácie, 
potrebujeme mať za chrbtom takú inštitúciu, 
akou je ZMOS? Áno! ZMOS potrebuje ener-
gické vedenie, predsedu, ktorý bude s vládou 
rokovať ako rovný s  rovným. Tento snem je 
o voľbe nového predsedu. Potrebuje niekoho, 
kto má odvahu obhajovať záujmy občanov, 
ktorý dôverne pozná problematiku, niekoho, 
kto dokázal, že vie, kam nasmerovať silu zdru-
ženia tak, aby bolo prínosom. Bude čo robiť, 
ak chceme, aby starostov a primátorov začal 
vnímať štát a vláda ako svojich partnerov. 

Na záver, chcem zdôrazniť, že starostovia 
a  primátori v  tomto čase nepotrebujú pocit, 
že sú akceptovaní ZMOS-som a vládou, ale, 
že sú akceptovaní spoločnosťou. Tento pocit 
potrebujú k  svojej práci, ktorá je o  ľuďoch 
a  s  ľuďmi. A  je všeobecne známe, že práca 
s ľuďmi je tá najťažšia.“  Váš starosta    
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Obecné zastupiteľstvo na RZOZ č. 2/2011 dňa 19. 4. 2011
Schválilo: - VZN Obce Podtureň č. 1/2011 – Podmienky a kritériá prideľovania a správy nájomných bytov v bytových 

domoch obstaraných s použitím verejných prostriedkov na účely podpory sociálneho bývania,
- VZN Obce Podtureň č. 2/2011 – Zásady tvorby a čerpania finančnej zábezpeky za užívanie nájomných 

bytov v bytových domoch obstaraných s použitím verejných prostriedkov na účely podpory sociálneho 
bývania,

- VZN Obce Podtureň č. 3/2011 – Zásady tvorby a čerpania fondu opráv, prevádzky a údržby nájomných 
bytov v bytových domoch obstaraných s použitím verejných prostriedkov na účely podpory sociálneho 
bývania,

- plán práce hlavného kontrolóra obce Podtureň na rok 2011. 
Vzalo na vedomie: - informáciu konateľa spol. NBD-Podtureň s.r.o. o hospodárení spoločnosti za rok 2010,

- záznam hlavného kontrolóra z kontroly platenia poplatku za psa za rok 2011,
- správu o činnosti hlavného kontrolóra obce Podtureň za rok 2010,
- informáciu starostu ohľadom zamestnávania pracovníkov cez Úrad práce, soc. vecí a rodiny,
- zápisnicu hlavného kontrolóra z  kontroly platenia nájomného v  NBD-Podtureň za  obdobie 

1–3/2011.

Obecné zastupiteľstvo na RZOZ č. 3/2011 dňa 31. 5. 2011
Schválilo: - úpravu platu starostu obce podľa zák. č. 154/2011 Z.z.,
Vyhlásilo: - v zmysle § 18a zák. č. 369/1990 Zb. o obecnom zriadení voľbu hlavného kontrolóra obce na deň 19. 

augusta 2011.
Určilo: - dĺžku pracovného času pre funkciu hlavného kontrolóra obce Podtureň na 6 hodín týždenne, pri pracov-

nom úväzku 0,15.
Stanovilo: - mesačný plat hlavného kontrolóra vo výške 148 € v zmysle § 18c ods. 1 písm. b) zák. č. 369/1990 Zb. 

o obecnom zriadení,
- termín na predloženie písomných prihlášok na Obecný úrad v Podturni, Hlavná 164, 033 01 do 5. augusta 

2011. K prihláške musí žiadateľ priložiť výpis z registra trestov nie starší ako tri mesiace, doklad o vzde-
laní, štruktúrovaný životopis.

Vzalo na vedomie: - zápisnicu hlavného kontrolóra z kontroly priznania dane z nehnuteľnosti za rok 2010,
- žiadosť spol. ENNERGY s.r.o. Bratislava o vybudovanie malej vodnej elektrárne na rieke Váh,
- informáciu starostu o návrhu Ľubomíra Pavúka na finančné vysporiadanie ohľadom ukončenia 

nájomného vzťahu s tým, že OZ doporučilo starostovi plniť termíny výpovede danej obcou ku 
dňu 1. 5. 2011.

Neschválilo: - žiadosť M. Cupru Lipt. Hrádok o úľavu platenia miestneho poplatku za komunálny odpad na rok 2011.

Obecné zastupiteľstvo na svojom MZOZ č. 1/2011 dňa 14. 6. 2011
Schválilo: - VZN Obce Podtureň č. 4/2011 o nakladaní s komunálnymi odpadmi, drobnými stavebnými odpadmi 

a nebezpečnými odpadmi,
- VZN Obce Podtureň č. 5/2011, ktorým sa schvaľuje Trhový poriadok pre predaj výrobkov a poskytovanie 

služieb na trhových miestach v obci Podtureň,
- Dodatok č. 1 k VZN č. 1/2009 o výške úhrady, spôsobe určenia úhrady za sociálne služby poskytované 

obcou Podtureň,
- záverečný účet obce Podtureň za rok 2010 bez výhrad.

Vzalo na vedomie: - stanovisko hlavného kontrolóra k záverečnému účtu obce za rok 2010, 
- zápisnicu hlavného kontrolóra obce z kontroly platenia poplatku z prechodného ubytovania FO 

a PO za rok 2010,

Obecné zastupiteľstvo na MZOZ č. 2/2011 dňa 6. 7. 2011
Schválilo: - nového nájomcu Penziónu Elán spol. RBV s.r.o. Trenčín.

Z rokovaní Obecného zastupiteľstva
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Snem Združenia miest a  obcí Slovenska je 
sviatkom členských miest a  obcí. V  dňoch 
18–19. mája sa konal v  Inchebe v  Bratislave 
už 21. snem Združenia miest a obcí Sloven-
ska. Našu obec zastupoval starosta M. Vojtík. 

Miestna územná samospráva vstúpila 
v  tomto roku do  svojej tretej dekády. Kým 
deväťdesiate roky sprevádzala snaha o upev-
ňovanie princípov samosprávnosti a  budo-
vanie dôveryhodnosti voči miestnej územnej 
samospráve, v  druhej dekáde mestá a  obce 
na  seba preberali obrovskú váhu zodpoved-
nosti, ale aj širokú paletu nových a  ďalších 
kompetencií. V  priebehu dvadsiatich rokov 
samospráva dokázala svoju opodstatne-
nosť, v transformačných procesoch a v zloži-
tých časoch bola oporou štátu a každodenne 
vytvárala čo najlepšie podmienky pre život 
svojich obyvateľov. 

Tretie desaťročie by sme mali vnímať ako 
príležitosť na rozvoj, využívanie nových tren-
dov a  ďalšie formovanie úspešných, moder-
ných a zodpovedných samospráv. Združenie 
miest a  obcí po  dvadsiaty prvýkrát hostilo 
svojich členov, priateľov a  podporovateľov 
miestnej územnej samosprávy. Pri pohľade 
do minulosti a po bilancii prežitého môžeme 
smelo konštatovať, že ZMOS bude aj naďa-
lej písať svoj úspešný príbeh. Veď spoločných 
dvadsať rokov nie je epizódou, sezónou alebo 
obdobím.

Úspešná samospráva 
opora pre štát

Obecný úrad informuje
V poslednom čase sa začali množiť prípady porušovania zásad nakla-
dania s  domovým a  drobným stavebným odpadom, zverejňujeme 
výňatok zo VZN č. 4/2011, o zákaze zlučovania domového odpadu 
so stavebným odpadom. Celé znenie VZN č. 4/2011 je k dispozícií 
na Obecnom úrade, prípadne na internetovej stránke obce.

Článok č. 11 – Drobný stavebný odpad
1. Zakazuje sa ukladať drobný stavebný odpad (DSO) do  110 l 

zberných nádob a  1100 l kontajnerov na  zmesový komunálny 
odpad alebo vedľa nich.

2. Držitelia tohto odpadu sú povinní DSO počas realizácie prác 
zhromažďovať bezpečným spôsobom mimo verejného priestranstva, 
alebo na verejnom priestranstve výlučne na základe súhlasu obce 
s užívaním verejného priestranstva. Pri užívaní verejného priestran-
stva nesmie dôjsť k poškodeniu životného prostredia, nadmernému 
znečisteniu okolia a k ohrozeniu bezpečnosti a zdravia ľudí.

3. Držitelia DSO sú povinní odpad prednostne vytriediť na jed-
notlivé zložky: sklo, kovy, plasty, papier a lepenku.

4. Odvoz a likvidácia DSO sa robí na vlastné náklady pôvodcu, 
alebo držiteľa odpadu.

Článok č. 12 – Nebezpečný odpad
1. Odpad s obsahom škodlivín (nebezpečný odpad) je zakázané 

ukladať do zberných nádob alebo vedľa nich a na verejné priestran-
stvá obce.

2. Obec na základe zmluvy s organizáciou oprávnenou na pre-
pravu  nebezpečných odpadov zabezpečuje 2× ročne odvoz nebez-
pečného odpadu (opotrebované akumulátory, použité oleje, zvyšky 
farieb, rozpúšťadlá, kyseliny, žiarivky a iný odpad obsahujúci ortuť, 
elektro-zariadenia…). Občania budú o zbere nebezpečného odpadu 
informovaní vopred osobitným oznamom, pričom využije všetky 
možnosti informačného systému obce (na úradnej tabuli, informač-
ných tabuliach, obecnom rozhlase, miestnej tlači a pod.). Pri zbere, 
preprave a skladovaní musí byť nebezpečný odpad zabalený vo vhod-
nom obale a riadne označený podľa osobitného predpisu.

Poznámka: chladničky, počítače, mikrovlnky, akum. batérie 
a pod. je možné uložiť v ktorúkoľvek hodinu na parkovisko pri Obec-
nom úrade, odkiaľ budú pracovníkmi obce odvezené do  zberného 
dvora.
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Siedmeho mája 2011 sa v Podturni uskutočnil 
tradičný pochod k pomníku padlých od Obec-
ného úradu, organizovaný obcou. Slávnostné 
zhromaždenie vyvrcholilo položením ven-
cov k  pomníku padlých za  účasti vedenia 
obce, poslancov Obecného zastupiteľstva, 
hostí a  širokej verejnosti. Básne zarecitovali 
p. Marta Pažítková a p. František Janovčík. 

Prítomným sa prihovoril starosta M. Vojtík 
slovami: „Dnes sme sa stretli pred pomníkom 
oslobodenia, aby sme si uctili obetu všetkých 
statočných mužov a žien, ktorí darovali to naj-
cennejšie – vlastný život, aby po  rokoch neis-
toty a  hrôz priniesli do  našej obce koniec voj-
nového stavu. Nech sú pre nás vojnové udalosti 
spred 66 rokov výstrahou a  súčasne snahou 
o to, aby sa vojnové časy k nám už nikdy nevrá-
tili. Zastaňme preto vždy s úctou na miestach, 
ktoré sú kropené krvou tých najodvážnejších 
synov nášho národa.“ 

Dôstojnosť spomienky umocnila aj pekná 
účasť občanov, zástupcov Zväzu protifašis-
tických bojovníkov a  čestného občana našej 
obce plk. v. v. Nikolaja Tegzu.   

Kladenie vencov pri príležitosti oslobodenia vlasti

Narodili sa:
Adam Forgáč
Lucia Harská
Alžbeta Hladká
Tomáš Ilavský
Šimon Koreň
Andrej Mlynarčík
Tomáš Lörincz
Samuel Réti
Lilien Soukopová

Kolobeh života
Zomreli:
Margita Zlejšia
Ján Bryndza

Uzavreli manželstvo:
Ľuboš Sedláček a Lenka Uhrínová
Janka Lukešová a Peter Čendula
Mgr. Andrea Rajtarová a Roman Kaňka
Peter Šintaj a Iveta Bartková

Dožili sa životné jubilea:
Mária Forgáčová 90 rokov
Oľga Mlynarčíková 80 rokov
Milan Grísnik 70 rokov
Irena Strychová 70 rokov
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ÚPSVaR v LM informuje
V obci Podtureň bolo ku dňu 12. 7. 2011 
evidovaných 60 nezamestnaných. Z toho: 
so základným vzdelaním 3, vyučení 23, 
stredné odborné vzdelanie bez matu-
rity 1, stredné vzdelanie s maturitou 15, 
úplné stredné vzdelanie 3, úplné stredné 
odborné vzdelanie 10, vyššie vzdelanie 1, 
vysokoškolské vzdelanie 4.

Obecný úrad 
informuje
V  tomto roku sa Slovenská republika prvý 
krát zapojila do európskeho programu potra-
vinovej pomoci. Úradom práce, sociálnych 
vecí a rodiny a Sociálnou poisťovňou bol sta-
novený okruh osôb, ktoré môžu túto potravi-
novú pomoc získať. 
Sú to: - fyzické osoby, ktoré sú poberateľmi 

dávky v  hmotnej núdzi a  príspevku 
k dávke,

- nepracujúci poberatelia starobného, 
predčasného alebo invalidného 
dôchodku ak  jeho suma nepresa-
huje 305 € mesačne (pričom vdov-
ský dôchodok sa do  tejto sumy 
nezapočítava).

O  potravinovú pomoc môžu obyvate-
lia obce požiadať na  Obecnom úrade do  26. 
augusta 2011.

Fyzické osoby, ktoré sú poberateľmi dávky 
v hmotnej núdzi a príspevku k dávke predlo-
žia: potvrdenie z ÚPSVaR, že sú poberateľmi 
dávky v hmotnej núdzi.

Nepracujúci poberatelia starobného, 
predčasného alebo invalidného dôchodku, 
ktorých dôchodok nepresahuje 305 € predlo-
žia: rozhodnutie Sociálnej poisťovne o valori-
zácií dôchodku od 1. 1. 2011 alebo potvrde-
nie Sociálnej poisťovne o  výške poberaného 
dôchodku.

Potraviny sú distribuované prostredníc-
tvom dvoch charitatívnych organizácií a  to 
Potravinovej Banky Slovensko, o. z. a Služby 
Božieho Milosrdenstva, n. o. 

Poznámka: Na základe informácií z chari-
tatívnej organizácie by mal Obecný úrad v Pod-
turni obdržať hromadnú potravinovú zásielku 
v mesiaci september. Tá bude následne rozde-
lená oprávneným a nahláseným žiadateľom. 

Ôsmeho mája 2011 zorganizoval pri príležitosti dňa matiek pred-
seda strany SMER-SD Róbert Fico stretnutie so ženami z  okresu 
Lipt. Mikuláš. Stretnutie za veľkej účasti žien sa konalo v Kultúrnom 
dome v Liptovskom Hrádku. 

Ako v  úvode prítomným ženám povedal moderátor Martin 
Nikodým bude to mať p. Fico i p. Blanár „ťažké“. Svoje vystúpenie 
však zvládli okázalo, za čo si vyslúžili od prítomných veľký potlesk. 
V ďalšej časti pokračoval zábavný program za účasti skupiny Drišľak. 
Z našej obce sa akcie zúčastnilo 37 žien. Všetci odchádzali po vystú-
pení spokojní, veď prežili pekné nedeľné popoludnie.   

Deň matiek
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Prvá júnová sobota patrila ako ináč 13-ty krát 
sviatku našich ratolestí. Starosta obce p. Voj-
tík a Obecné zastupiteľstvo s podporou okres-
nej strany SMER-SD pripravili stretnutie detí 
do  10 rokov na  dobre udržiavanom futbalo-
vom ihrisku. Po oku lahodiacom nástupe asi 
140-tich detí sa predstavil Evanjelický detský 
spevokol Svätojánske mušky pod vedením 
p. farára Petra Tajáta. 

Potom sa deti rozišli ku rôznym hrám 
rozostaveným po celej ploche ihriska. Nechý-
bali ani ukážky „bezpečnostných zložiek“ ako 
zásah polície pomocou služobných psov, 
ukážky zbraní, jazda na  motorke, koníkoch 
a  pod. Deťom sa asi najviac páčila ukážka 
hasičov pri likvidácií požiaru penou. Veď 
v júni byť po pás v „snehu“ sa vždy nevidí. 

Na  záver deti odovzdali štartové čísla 
a  dostali poukážku na  sladký balíček. Ako 
posledná potecha pre deti bola tombola, bolo 
odovzdaných asi 150 cien od mnohých spon-
zorov. Počasie sa vydarilo a  akcia dopadla 
OK. Veľká vďaka patrí všetkým, ktorí sa pri-
činili o zdarný priebeh tejto detskej akcie. 

Zástupca predsedu kultúrnej komisie 
František Janovčík 

MDD v Podturni tradične a úspešne
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Milí členovia a spoluobčania, po druhý krát Vás informujeme o plnení 
plánu práce na rok 2011. 

V  mesiaci máj sme upravili okolie pri pomníku pred oslavami 
oslobodenia našej republiky. V hojnom počte sa naši členovia zúčast-
nili pri kladení vencov.

V mesiaci jún sme:
- zorganizovali návštevu Stanišovskej jaskyne v Lipt. Jáne,
- navštívili sme členov, ktorí boli hospitalizovaní v nemocnici,
- vypomáhali sme pri oslavách MDD, ktoré organizoval OÚ,
- zúčastnili sme sa na  súťaži Ochotníckych divadiel v  Lipt. 

Mikuláši, ktorými sa prezentovali okolité obce, 
- naši členovia sa zúčastnili na Prvých okresných športových 

hrách seniorov. 
Našu organizáciu prezentovali p.  Mikuláš Janovčík a  Jaroslav 

Janovčík. Na krajských šport. hrách sa zúčastnil p. Jaroslav Janov-
čík. Ďakujeme im za reprezentáciu našej organizácie. 

V mesiaci júl sme v spolupráci s OÚ usporiadali celodenný výlet 
do Kežmarku na Európske ľudové remeslá. Výlet sa nám k spokoj-
nosti všetkých zúčastnených vydaril.

Milí dôchodcovia rozšírte naše rady. Môžete sa prihlásiť u p. Žel-
míri Fašanokovej. Prajeme všetkým členom a  spoluobčanom prí-
jemné prežitie prázdninových dní so svojimi rodinami.

Výbor ZO-JD Podtureň 

Zo života ZO-JD v našej obci

Spomíname
Ťažko je bez Teba, smutno je nám všetkým,

už nič nie je také, ako bolo predtým. 
Zostal po Tebe smútok a žiaľ, 

čo bolo nám vzácne, to nám osud vzal.

Dňa 30.8.2011 si pripomenieme
10. výročie od úmrtia milovaného

manžela, otca, starého otca 

Jaroslava VOZÁRIKA 

S úctou spomína manželka Viera,
dcéry a syn s rodinami.

Kto ste ho poznali, venujte mu
s nami tichú spomienku.

Spomienka
Dotĺklo srdce, prestalo biť,

aj keď tebe chcelo sa žiť
Z pekného života osta len žiaľ,
tak si len tichúčko odpočívaj.

Dňa 1.5.2011 sme si pripomenuli
10. výročie od manželky,

matky a starej mamy 

Zdenky FORGÁČOVEJ rod. Uličnej 

S láskou spomínajú manžel Michal,
dcéry Janka, Alenka a syn Juraj

s rodinami a vnúčatá.



Podturniansky spravodajca August 2011

9

Dňa 15. 7. 2011 sa uskutočnilo na Háji Nicovô už po 19-ty krát stret-
nutie občanov a  zástupcov politických strán, aby si pripomenuli 
zapálením vatry historickú udalosť vyhlásenie Deklarácie Slovenskej 
národnej rady o zvrchovanosti Slovenskej republiky. 

V  úvode vystúpil pred prítomnými poslanec Žilinského samo-
správneho kraja a starosta našej obce M. Vojtík: … bude to už 19-násť 

rokov, čo prvý krát uzrela svetlo sveta demokraticky vytvorená, 
samostatná a zvrchovaná Slovenská republika. Predchádzalo tomu 
uznesenie Slovenskej národnej rady zo dňa 17. júla 1992, v ktorom 
poslanci požadovali samostatnosť Slovenska. Deklarácia bola súčas-
ťou procesu, ktorého vyvrcholením bol rozpad ČSFR a vznik samo-
statnej Slovenskej republiky 1. januára 1993. 

Pojmy ako demokracia, zvrchovanosť národa, prirodzené právo 
národa na  sebaurčenie, rešpektovanie národnostných a  etnických 
menšín môžeme zhrnúť do štyroch výrazov: demokracia – právo – slo-
boda a suverenita, teda zvrchovanosť. Zásady humanizmu, demokra-
cie, spravodlivosti, suverenity sú zároveň hodnotami a piliermi zvr-
chovanosti nášho slovenského národa, Slovenskej republiky. 

My, demokraticky zvolená Slovenská národná rada, sláv-
nostne vyhlasujeme, že tisícročné úsilie slovenského národa o svoj-
bytnosť sa naplnilo. V tejto historickej chvíli deklarujeme prirodzené 
právo slovenského národa na sebaurčenie tak, ako to zakotvujú aj 
všetky medzinárodné dohody  a zmluvy o práve národov na seba-
určenie. Uznávajúc právo národov na  sebaurčenie, vyhlasujeme, 
že aj my si chceme slobodne utvárať spôsob a  formu národného 
a štátneho života, pričom budeme rešpektovať práva všetkých, kaž-
dého občana, národov, národnostných menšín a etnických skupín, 
demokratické a humanistické odkazy Európy a sveta. Touto dekla-
ráciou slovenská národná rada vyhlasuje, zvrchovanosť Slovenskej 
republiky ako základ suverénneho štátu slovenského národa. 

Bratislava 17. júl 1992

Pripomenuli si vyhlásenie zvrchovanosti 
Slovenskej republiky

Neodmysliac minulosť, teda deklaráciu 
zvrchovanosti, veď patrí medzi momenty, 
ktoré tvorili nové dejiny Slovenska. Symbolom 
je každoročné zapálenie vatry, ktoré má pripo-
menúť vážnosť rozhodovania pri prijatí dekla-
rácie a ako vieme Kremnické bane boli začiat-
kom úspechu našej krajiny v  boji za  sebaur-
čenie, ale i za to, že Slovenská republika ako 
zvrchovaný štát si za ostatné roky získala svoj 
kredit a je akceptovaná vo svete i v Európskej 
únii. 

Dňa 15. 7. 2011 bol slávnostný a výnimočný pre 
čestného občana našej obce plk. v.v. Nikolaja 
Tegzu. Pri príležitosti 67 výročia SNP mu 
prezident Ukrajinskej republiky udelil najvyššie 
štátne vyznamenanie za účasť pri oslobodení 
Ukrajiny
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V mesiaci júl sa v Istanbule 
uskutočnili majstrovská sveta vo 

futbale robotov RoboCup Junior. 
Týchto majstrovstiev sa zúčastnil 

aj žiak z našej obce Matej Kramár 
(na fotke vpravo). Účasť žiakov 

na súťaži finančne podporila aj naša 
obec 

RoboCup 2011, Istanbul

Dňa 5. 5. 2011 sa v Podturni uskutočnil 
Chovateľský deň pinzgauského dobytka 
XVI. ročník. Organizoval ho Slovenský 
zväz chovateľov. Počasie tento rok prialo 
a chovatelia si pochvaľovali organizáciu ako aj 
výsledky hodnotenia

Na žiadosť obce bola uzatvorená zmluva 
s ÚPSVaR a Povodím Váhu Ružomberok 
na jedno miesto pracovníka, ktorý bude 

zabezpečovať úpravu verejných priestorov, 
ako aj brehov vodných tokov v obci. Na sníme 

p. Ivan Šlachta pri úprave brehu Jamníčka
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Informuje poslanec ŽSK Marián Vojtík
Súčasná vláda sa vo svojom programovom vyhlásení zaviazala 
zmeniť pravidlá financovania zdravotníctva, avšak platiť má až 
od  1. januára 2014. Štát v  súčasnosti znížil platby za  zamestnan-
cov do zdravotných odvodov, čo znamená výpadok 126 000 000 €. 
V  takýchto podmienkach rozhodol štát o  transformácií všetkých 
nemocníc na  akciové spoločnosti. Do  nich vkladá všetok majetok, 
ktorý sa ľahko stane korisťou veriteľov, pretože pri súčasnom finan-
covaní budú nemocnice stále tvoriť dlhy. 

Preto sa predseda ŽSK Juraj Blanár s poslancami Igorom Cho-
mom a Jánom Podmanickým pokúsil v Národnej rade SR na nedáv-
nej májovej schôdzi prostredníctvom novelizácie zákona oddialiť 
transformáciu, bezvýsledne. Žilinský samosprávny kraj tak musí 
pokračovať v  transformácii nemocníc v Liptovskom Mikuláši, Trs-
tenej, Dolnom Kubíne a  Čadci (zriaďovateľom Fakultnej nemoc-
nice s  poliklinikou v  Žiline nie je Žilinský samosprávny kraj, ale 
štát), na akciové spoločnosti, keďže štát takto nastavuje celý systém 
poskytovania zdravotnej starostlivosti na Slovensku. 

Sme nútení transformovať na  akciové spoločnosti, aby naše 
nemocnice neostali mimo hry, pretože systém financovania zdra-
votníctva prostredníctvom zdravotných odvodov neurčuje zastu-
piteľstvo ŽSK, ale vláda a parlament. Riziká fungovania verejného 
zdravotníctva sú v nedostatočných platbách pričom štátne nemoc-
nice budú pred transformáciou oddlžené, ale nemocnice patriace 
pod samosprávny kraj nie. Deje sa to aj napriek tomu, že aj kraj-
ské nemocnice sú verejné a poskytujú starostlivosť podľa rovnakých 
zákonov ako štátne. 

Žilinský samosprávny kraj to považuje za diskrimináciu nemoc-
níc, ale aj všetkých 330 000 občanov zo spádovej oblasti Liptovskej 
NsP v Liptovskom Mikuláši, Dolnooravskej NsP v Dolnom Kubíne, 
Hornooravskej NsP v Trstenej a Kysuckej NsP v Čadci. 

Preto sa predseda ŽSK na  základe uznesenia zastupiteľstva, 
obrátil na  predsedníčku vlády SR: „Aby krajské nemocnice boli tiež 
oddlžené, a  tým mali rovnakú štartovaciu čiaru ako štátne, a  aby 

Transformácia nemocníc, kto ju nariadil a čo prinesie?

nebola diskriminovaná takmer polovica obyva-
teľov nášho kraja.“ Predseda ŽSK Juraj Bla-
nár povedal: „V  našich nemocniciach sa uro-
bili mnohé opatrenia. A  aká je odmena za  to? 
Neustále znižovanie platieb, o  tretinu niž-
šie mzdy lekárov a  zdravotníckych pracovní-
kov v  porovnaní so zamestnancami štátnych 
nemocníc hoci vykonávajú porovnateľnú, vysoko 
odbornú činnosť. Navyše zadlžovanie štátnych 
nemocníc je trojnásobne rýchlejšie.“ 

V súčasnosti prebieha v komisiách ŽSK dis-
kusia o tom, ako zachovať zdravotnú starostli-
vosť, a zároveň, ochrániť majetok pred exekú-
ciami. A tiež, aby neboli nemocnice zaťažené 
ďalšími výdavkami, napríklad na administrá-
ciu. Preto sa javí ako jediné riešenie vytvo-
renie jedného silného subjektu, v  ktorom sa 
zachová identita súčasných nemocníc. 

Spojením nemocníc ŽSK do  spoločnosti, 
ktorá bude mať silnejšiu pozíciu voči pois-
ťovniam, vznikne lepšia možnosť ako ochrá-
niť nemocnice. Aj pred poisťovňami, ktoré 
neustálym tlakom znižujú výkony a  počty 
oddelení, a na druhej strane môžu súkromné 
poisťovne vytvárať zisk na úkor nemocníc.

11

Obecná knižnica
Po dlhšej dobe sa Vám vážení čitatelia, spoluobčania, mládež 

a deti prihováram. Touto cestou Vás chcem informovať o kúpe 
nových kníh, ktoré boli zakúpené Obecným úradom za prvý pol-
rok v hodnote 34,95 €.

A to: Návrat do letného domu, Prvý dojem (NE)klame, Predá-
tor, Neskoré kvety, Pád do bdelosti, Dotkni sa ma láska, Klenoty, 
A pavúk prichádza, Zberateľ detí, Hostinec Jamajka, Moje nové 
srdce, Bohyňa v domácnosti, Oblek mŕtveho, Miluj ma navždy, 
Dve čiarky Nádeje, DVD film: Cesta ku šťastiu.

Uvítam medzi nami každého nového člena. Prajem všetkým 
žiakom a  študentom na  zvyšok prázdnin veľa zdravia, zážit-
kov, slnečných dní a čo najmenej úrazov. 

 Eva Huštáková, knihovníčka

Obecný úrad informuje
Príspevok pri narodení 
dieťaťa

Naša obec poskytuje mladým rodinám 
príspevok pri narodení dieťaťa vo výške 
99,58 €. Príspevok pri narodení patrí 
matke, ktorá musí mať v  čase narode-
nia dieťaťa trvalý pobyt v  obci Podtureň 
(nestačí prechodný pobyt). V zmysle zák. 
č. 500/2004 Z. z. v platnom znení je mies-
tom trvalého pobytu dieťaťa v  čase jeho 
narodenia miesto trvalého pobytu jeho 
matky.
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Cirkev žije z Eucharistie – týmito slovami sa začína posledná encyk-
lika blahoslaveného pápeža Jána Pavla II., ktorú slávnostne podpísal 
na Zelený štvrtok. Je to deň kedy Cirkev po stáročia vstupuje do uda-
lostí Pánovej smrti a zmŕtvychvstania a pripomína si nepochopiteľný 
dar Božej lásky, ustanovenie Oltárnej sviatosti – Eucharistie. Spolu 
s poverením konať pamiatku tejto jedinečnej chvíle a do konca čias 
sprítomňovať Kristovu obetu a zmŕtvychvstanie, prijíma budúca 
Cirkev aj služobné kňazstvo. To bude jeho najvznešenejšia úloha. 

Liturgickú oslavu tohto úžasného tajomstva Pánovej blízkosti 
a reálnej prítomnosti rozvíja do širokej podoby úcty slávnosť Božieho 
tela, ktorá má za cieľ podržať si pred očami tento rozmer Božej lásky 
a vynaliezavosti a pevne naň ukotviť život vykúpených Božích detí. 

Začiatky takto chápanej úcty a oslavy sviatostného Chleba, teda 
Božieho tela, siahajú do XI.–XII. storočia, ešte bez okázalých proce-
sií, ktoré sa stávajú súčasťou až v neskorších obdobiach. Spočiatku je 
to nadväznosť na starodávny zvyk brať so sebou eucharistický chlieb 
ako záruku ochrany pred nebezpečenstvom.

Pápež Urban IV. schválil tento sviatok 11. 8. 1264 dokumentom, 
v ktorom sa hovorí: pre také vznešené tajomstvo ustanovujeme štvr-
tok po svätodušnej oktáve. V tento deň nech sa zhromaždia v chráme 
zástupy zbožných veriacich a kňazi spolu s ľudom nech prednášajú 
chvály .

V stredoveku v XVI. storočí nadobúda oslava sviatku Božieho tela 
priam triumfálny charakter. Okrem štyroch štáciových oltárov, kde 
sa konala modlitbová bohoslužba s eucharistickým požehnaním, 
pribudla obrazová výzdoba a divadelné predstavenia, ktoré mali 
umocniť zážitok udalostí dejín spásy. Po reformácii, ktorá sa dotkla 
aj chápania Kristovej sviatostnej prítomnosti, bola účasť na slávnosti 
Božieho tela vnímaná ako verejné vyznanie katolíckej viery. Takže 
Tridentský koncil, ktorý zrušil prakticky všetky ideové sviatky (akým 
tento sviatok nepochybne je) toto slávenie práve z tohto dôvodu 
zachoval. Duchovným centrom je eucharistický Kristus. On je oslo-
boditeľ novozákonného Božieho ľudu, ktorý s dôverou v Božie vede-
nie kráča za konečným cieľom do nebeského Jeruzalema. Chvála, 
vďaka, úcta a oslava, to je obsah nášho zotrvávania pri Kristovi.

Eucharistia v nás túžbu po Božej blízkosti neumenšuje ani neu-
háša. Opak je pravdou, lebo ju roznecuje a robí ešte naliehavejšou. 
Je to pamiatka na udalosť – ale je to aj prítomnosť osoby vteleného 
Slova. Jej zbožšťujúca sila pramení v tom, že nás privádza do styku 
s Bohočlovekom. Slovo sa stalo telom (vtelením) a telo sa stáva „pra-
vým pokrmom“ (Eucharistiou). Boh sa zjavuje tým, že sa zahaľuje vo 
vtelení a teraz sa nám dáva k dispozícii požívaním pokrmu večného 
života. Pohľad na sviatostnú podobu eucharistického Krista má v nás 
vzbudiť horúcu túžbu po prenikaní do tajomstva Božej lásky a snahu 
čerpať zo zdroja Božskej sily pre nový život, ktorý nám bol v Kristovi 
skrze vodu krstu a Ducha Svätého pririeknutý. Preto oslava Božieho 
tela, aj keď kladie dôraz na jeho reálnu prítomnosť, nie je cieľom sama 
v sebe, ale má podnietiť k dôvernému prilipnutiu ku Kristovi, ktoré 
sa realizuje častým prijímaním jeho Najsvätejšieho tela ako vrcholu 
zjednotenia jeho a našej vôle v tejto sviatosti lásky. 

Božie telo 
sviatok Najsvätejšieho tela a krvi Pánovej

Cieľom eucharistického života a praxe je 
vytvárať jednotu Božieho ľudu tu na zemi, 
lebo ona je vyjadrením, ale aj nevyčerpateľ-
ným zdrojom (porov. Lumen gentium 11). 
Môžeme povedať, učí Svätý Otec, že každý 
z nás prijíma Krista, ale že aj Kristus pri-
jíma každého z nás. Uzatvára s nami priateľ-
stvo: Ste mojimi priateľmi (Jn 15, 14). My totiž 
žijeme vďaka nemu: Ten, kto mňa je, bude žiť 
zo mňa (Jn 6, 57). V eucharistickom spolo-
čenstve sa vznešeným spôsobom uskutoč-
ňuje vzájomné „prebývaní“ Krista a jeho uče-
níka: ostaňte vo mne a ja vo vás (Jn 15, 4).

Nech je pre nás tento sviatok pripomien-
kou vrátiť sa k starým a osvedčeným spô-
sobom duchovného rastu a vzrastu v láske 
k Bohu a autentickej láske k ľuďom. „Ožive-
nie a prehĺbenie eucharistickej úcty v najroz-
ličnejších formách je dôkazom pravej obnovy 
a je jej ústredným bodom. Ježiš na nás čaká 
v tejto Sviatosti lásky. 

Napokon ešte vrúcne slová zosnulého 
českobudejovického biskupa Dr. Josefa Hlo-
ucha: Eucharistia nech je na vrchole nášho 
života, myslenia, poznania, spomienok i túžob. 
Eucharistia nech vládne celou našou bytosťou. 

Váš duchovný otec 
ThDr. PaedDr. PhDr. František Kočibal, PhD.

správca Rím.- kat. farnosti Liptovský Ján
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Záriečie 7.–10. júla 2011 – S našou štvorčlen-
nou mládežou (z toho dve dievčatá sú z Pod-
turne) sme sa zúčastnili mládežníckej akcie, 
ktorá sa konala v  Záriečí pri Púchove pod 
názvom Semfest. Toto podujatie sa konalo 
už štvrtý krát. Zúčastnilo sa ho zhruba 2 000 
mladých evanjelikov z celého Slovenska. Jeho 
náplňou boli rozličné semináre, prednášky, 
osobné svedectvá významných ľudí o  svo-
jom živote s Bohom, rôzny hry, tvorivé akti-
vity, a to všetko bolo doplnené vystúpeniami 
hudobných skupín z evanjelických cirkevných 
zborov.

Za  našich účastníkov podujatia môžem 
povedať, že to bolo veľkým požehnaním. 
Božie slovo z úst výborných rečníkov a kaza-
teľov, navyše v  nezvyčajnom prostredí 
a v zvláštnej atmosfére hlboko zasiahlo mla-
dých ľudí. Navyše témy seminárov boli veľmi 
dobre zvolené: Sexuálna čistota, Odpuste-
nie, Čo s  nudou, Násilie – mýtus alebo rea-
lita, Smerovanie môjho života, Evanjelizácia 
v  každodennom živote. Mladí mohli bese-
dovať s  bratmi biskupmi. Svoje svedectvá 
hovorili takí ľudia ako riaditeľ Detskej misie 
Jozef Kováč pod názvom Od staviteľa komí-
nov k  deťom, farár z  Českého Tešína Stani-
slav Kaczmarczyk pod názvom V  službách 
najskvelejšieho Pána. 

Súčasne prebiehal veľký festival Pohoda, 
ktorý nie je kresťanský. Keď som prišiel 
na faru, práve bežali v rádiu dopravné správy. 
V nich hovorili, že v okolí Trenčína sú posil-
nené dopravné kontroly, ktoré kontrolujú pre-
dovšetkým alkohol u vodičov. Bratia a sestry, 
v Záriečí, kde bolo 2 000 mladých ľudí, nebol 
jediný policajt. Nebol potrebný. Nebol žiaden 
problém s alkoholom ani s výtržnosťami. Bra-
tia a sestry, tu vyrastá veľká nádej pre Sloven-
sko a cirkev. 

Takéto stretnutia sú pre mladých ľudí 
nenahraditeľné. Dávajú im to, čo mladí ľudia 

ťažko nájdu inde: vo svojom prostredí, v spoločenstve mladých ľudí 
počuť o Pánu Bohu, rozprávať sa o témach, ktoré ich trápia, hľadať 
pevný základ pre svoj životu a správnu životnú a hodnotovú orientá-
ciu. Preto je také potrebné a nevyhnutné, aby ste robili všetko preto, 
aby mladí ľudia z vašich rodín, z vášho okolia, od vašich známych 
prichádzali na takéto stretnutia. Podporujte ich v tom!

V  tejto súvislosti chcem ešte upozorniť na  Evanjelický posol, 
ktorý v poslednom čísle priniesol dobrý článok od brata farára Fri-
čovského o detských besiedkach. V ňom kritizuje taký spôsob det-
skej besiedky, ktorý je počas služieb Božích a kde detská besiedka 
slúži len ako úschovňa detí rodičov, ktorí sú na  službách Božích. 
Preto aj my máme v našom cirkevnom zbore detskú besiedku tak, že 
prvé dve piesne sú deti na hlavných službách Božích a až potom idú 
na detskú besiedku. Preto však je tak potrebné, aby deti prichádzali 
na služby Božie na začiatku, nechodili len rovno na faru alebo nevyč-
kávali počas služieb Božích pred kostolom! Sú príležitosti, kedy sú 
deti na celých službách Božích, ako sú sviatky alebo začiatok a záver 
školského roka a pod.

To všetko má jeden cieľ, aby sa deti učili byť na službách Božích, 
spoznávali ich poriadok, učili sa spievať piesne, počúvať kázeň, aby 
privykali návšteve služieb Božích. Tu však chcem povedať, že takou 

príležitosťou je práve aj prázdninový čas. Teraz, keď nie je detská 
besiedka, je pre deti veľkou príležitosťou byť na  službách Božích 
a toto všetko robiť. Že sa to nedá, že deti budú vyrušovať? Koho? Nás? 
Určite nie, budeme radi, že tu deti máme. Že nevydržia? Doneste im 
hračky, omaľovánky, a deťom sa tu bude páčiť. Ak sa to už nebude dať 
vydržať, tak vyjdete na chvíľku z chrámu, poprechádzate sa vonku 
a vrátite sa.

Kde sú naše deti, vnúčatá každú nedeľu? Prichádzate s  nimi 
do chrámu, aby počúvali Božie slovo, aby sa učili Pána Boha poslú-
chať, Jemu slúžiť? Viem, že mnohí robíte všetko preto, aby deti prišli 
– voláte ich, modlíte sa, aj sa trápite, že tu nie sú. Pán Boh vidí vaše 
trápenie. Neustávajte v modlitbách, hľadajte spôsoby ako ich pozý-
vať. Pán Boh je verný, On vám pomôže. Nesmieme však spať a byť 
spokojní, nevidieť, že toto je vážna vec. Tu predsa ide o budúcnosť 
týchto detí o ich životy a aj o nás.

Peter Taját, ev. a. v. farár, Liptovský Ján
www.ecavliptovskyjan.sk

Kde rastie veľká nádej pre Slovensko?
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Kde ležala Vitanová ? 
 

Posledne sme si povedali niečo o zaniknutej kaplnke v Podturni. Nepriamo s ňou súvisí aj 
existencia stredovekej dediny Vitanová. V stredovekých listinách sa spomína pod názvom 
Vytanfyalyse, či Vitanfalua už v roku 1360. Podľa metácie (vymedzenia chotára) Uhorskej Vsi 
z roku 1380 dedina ležala juhozápadne od Liptovského Petra pri ceste smerom na Podtureň (v 
orig. viam ad.....Sentpeter de ....Vitanfalua - stará cesta z Liptovského Petra popri diaľnici 
a starom cintoríne, pokračujúca smerom na L. Mikuláš popri hrobke a novom cintoríne).  

Podľa Prof. F. Uličného 
z názvu dediny vyplýva, že 
Vitanová bola zemianskou osadou 
synov zemana Vitana a jej oby-
vatelia patrili do farnosti Svätého 
Petra a Pavla v Liptovskom Petre. 
Podľa údajov v žalobe archidia-
kona Demetera, ktorý v roku 1381 
obvinil farára Mikuláša vo Svätom 
Petre v Liptove v súvislosti s vybe-
raním desiatku, tunajší obyvatelia 
odovzdávali farárovi v Liptovskom 
Petre štvrtinu desiatku. Svoje 
majetkové podiely tu mali v druhej 
polovici 14. storočia tak zemania 
Pongrácovci z Mikuláša, ako aj 
Potornajovci z Podturne. 

Za pozornosť však pri-
najmenšom stojí iný pohľad na 
Vitanovú. Podľa kňaza a historika 
Š. N. Hýroša, ktorý pôvodný názov 
dediny čítal ako „Vycarysyaylise“, 
išlo o zem Vikára Eliáša. Tvrdil, že 
to bolo pôvodné prepošstvo Svätého Petra v Liptove, ktoré už v 14. storočí vlastnil svetský 
majiteľ. Odvolával sa na rovnaké tvrdenie Mateja Bela. Podobne čítal názov dediny v dokumente 
z roku 1360 ako Vicaryasfyaylise aj Ján Beňko, ktorý ho však nekomentoval a potvrdil totožnosť 
dediny so  spomínanou Vitanovou (possessio Vitanfalva). Zároveň vyvrátil tvrdenie I. Houdeka, 
ktorý dedinu stotožnil s Vitálišovcami. 

V prípade Vitanovej tak máme v každom prípade 
doloženú existenciu dediny ležiacej medzi 
Liptovským Petrom a Podturňou, ktorá existovala 
v priebehu 13. – 14. storočia. O jej zániku 
dokumenty mlčia, rovnako ako aj o zániku 
ďalších dedín v majetku Potornajovcov v 14. 
storočí, ležiacich severozápadne od Vavrišova 
(Čutkovo, Danišovo a Svätý Duch). Všetky boli 
vypálené pravdepodobne koncom 14. storočia pri 
prechode poľských vojsk kráľa Kazimíra, ale na 
rozdiel od ostatných zničených dedín v okolí sa 
do týchto sídel už pôvodní obyvatelia nevrátili 
a svoje príbytky si nikdy neobnovili. 

                                                                     
PhDr. Peter Vítek, kronikár obce 

Listina z roku 1381 uložená v Krajinskom archíve v Budapešti 

Listina z roku 1380 uložená v Krajinskom archíve v Budapešti 

Pohľad na napojenie pôvodnej cesty z L. Petra pri 
Podturni 
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Poďakovanie 
sponzorom – MDD
p.  Stanislav Tekel, Vojtech Roob – 
Gűde Slovakia s.r.o., p.  Ing.  Jaroslav 
Maduda – Regionálny rozvoj Liptova 
s.r.o., p. Ľudovít Kubek – LUZK s.r.o., 
p. Ing. Tibor Fronko – KOVMAX s.r.o., 
p. Ing. Vladimír Kičin, p. Dušan Štric – 
Eurospectrum s.r.o., p. Vladimír Hoško 
– HOŠKO a.s., p.  Ing.  Imrich Mlynar-
čík – LESOSTAV s.r.o., p. Daniel Zlejší 
– DAS Likavka, p.  František Čenka – 
SANKT HUBERT a.s. , p.  Ing.  Fran-
tišek Bubík, p.  Milan Kögel, sl.  Katka 
Košecká, Jaroslav Vozárik a  Strana 
SMER-SD.

Účastníci športového dňa sa pri príle-
žitosti Medzinárodného dňa detí mohli 
tešiť z  množstva darčekov, občerstve-
nia, ktoré obecný úrad mohol zabezpe-
čiť hlavne s pomocou sponzorov, ktorí 
či finančne alebo materiálne prispeli 
na  túto vydarenú akciu. Ďakujem im 
za všetky deti a ich radosť z podujatia. 

Za všetkých občanov Vám priatelia zo 
srdca ďakujem. Marián Vojtík, starosta 

Sčítanie obyvateľov, domov a bytov 
v obci Podtureň
V dňoch 21. 5.–6. 6. 2011 sa aj v našej obci uskutočnilo opäť po desia-
tich rokoch sčítanie obyvateľov, domov a bytov 2011. V obci bolo 
vytvorených päť sčítacích obvodov.
Výsledky sčítania v našej obci sú nasledovné:
- počet vyplnených formulárov A. – údaje o obyvateľovi: 926
- počet vyplnených formulárov B. – údaje o byte: 372
- počet vyplnených formulárov C. – údaje o dome: 228
- počet listov vyplnených formulárov D. – zoznam osôb v dome: 269
- počet obyvateľov, ktorí sa sčítali elektronicky: 33
- počet bytov sčítaných elektronicky: 8
- počet domov sčítaných elektronicky: 11
- počet obyvateľov trvale bývajúcich: 958
- počet obyvateľov trvale bývajúcich neprítomných: 21
- počet obyvateľov prítomných: 937  

Starosta a Obecné 
zastupiteľstvo 
gratuluje 
Naše mladé spoluobčianky 
vykročili do života po úspeš-
nom absolvovaní vysokej 
školy. Obom prajeme zdravie 
a plnohodnotný život. 
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Vybrali sme z pošty
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Oznámenie v Zmysle Zákona č. 543/2002 Z.z. o ochrane prírody 
a krajiny a žiadosť o spoluprácu zo dňa 20.4.2011

Vážený pán starosta, 
Stredoslovenská energetika, a.s. (SSE, a.s.) je prevádzkovateľom elektrických vedení, ktoré sa nachádzajú v katastrál-
nom území Vašej obce. SSE, a.s. je ako prevádzkovateľ týchto vedení zodpovedná za ich bezpečnú a spoľahlivú pre-
vádzku, pri zabezpečení ktorej je potrebné pravidelne vykonávať odstraňovanie a  okliesňovanie stromov a  iných 
porastov, ktoré ohrozujú bezpečnosť a prevádzku elektrických vedení.

Pre pochopenie výkonu zákonných oprávnení spoločnosti Stredoslovenská energetika, a.s. pri odstraňovaní stro-
mov v ochrannom pásme elektrického vedenia a lepšiu informovanosť vlastníkov (správcov) pozemkov, na ktorých 
sa nachádzajú nadzemné elektrické vedenia, považujeme za dôležité poukázať na nasledujúce skutočnosti: V usta-
novení § 10 Zákona o energetike č. 656/2004 Z. z. sú zakotvené oprávnenia držiteľa povolenia. Jedným z týchto 
oprávnení je aj to, že držiteľ povolenia alebo ním poverená fyzická osoba alebo právnická osoba je oprávnený vstu-
povať na cudzie pozemky a do cudzích objektov a zariadení v rozsahu a spôsobom nevyhnutným na výkon povolenej 
činnosti. Predchádzajúci súhlas na vstup vlastníka nehnuteľnosti sa nevyžaduje, ak ide o údržbu na zariadeniach 
sústavy alebo siete.

Podľa § 36 ods. 4 Zákona o energetike je zakázané v ochrannom pásme vonkajšieho nadzemného elektrického 
vedenia a pod elektrickým vedením:
1. a) zriaďovať stavby, konštrukcie a skládky,

b) vysádzať a pestovať trvalé porasty s výškou presahujúcou 3 m,
c) vysádzať a pestovať trvalé porasty s výškou presahujúcou 3 m vo vzdialenosti 2 m od krajného vodiča vzduš-

ného vedenia,
d) uskladňovať ľahko horľavé alebo výbušné látky,
e) vykonávať činnosti ohrozujúce bezpečnosť osôb a majetku,
f) vykonávať činnosti ohrozujúce elektrické vedenie a bezpečnosť a spoľahlivosť prevádzky sústavy.

2. Vysádzať a pestovať trvalé porasty s výškou presahujúcou 3 m vo vzdialenosti presahujúcej 5 m od krajného vodiča 
vzdušného vedenia možno len vtedy, ak je zabezpečené, že tieto porasty pri páde nemôžu poškodiť vodiče vzduš-
ného vedenia.
Štátna energetická inšpekcia vykonáva podľa Zákona o energetike dozor nad dodržiavaním povinností fyzických 

osôb a právnických osôb s osobitným zreteľom na plnenie povinností, okrem iného na vykonávanie činností v ener-
getike a povinností fyzických a právnických osôb v ochranných pásmach sústavy. Štátna energetická inšpekcia môže 
uložiť pokutu fyzickej osobe alebo právnickej osobe za porušenie povinností v ochrannom pásme sústavy.

V prípade, ak vlastník pozemku nebude rešpektovať oprávnenia na SSE, a.s. so vstupom na pozemok resp. s usku-
točnením výrubu porastov v ochrannom pásme elektrického vedenia, a bude brániť SSE, a.s. vo výkone týchto opráv-
není, bude SSE, a.s. považovať takéto konanie vlastníka pozemku za porušenie Zákona o energetike a oznámi Štátnej 
energetickej inšpekcii.

V prípade ak v dôsledku porušenie povinností vlastníka pozemku vznikne SSE, a.s. škoda, bude SSE, a.s. nútená 
si vzniknutú škodu od  daného vlastníka nehnuteľnosti nárokovať v  občiansko-súdnom konaní (podľa § 420 ods. 
1 Občianskeho zákonníka, každý zodpovedá za škodu, ktorú spôsobil porušením právnej povinnosti).

Zároveň poukazujeme, že porušenie povinností vlastníka pozemku – zabránenie SSE, a.s. vstupu na poze-
mok môže dôjsť k spáchaniu trestného činu – všeobecného ohrozenia podľa § 284 Trestného zákona č. 300/2005 Z. 
z., (kto úmyselne vydá ľudí do nebezpečenstva smrti alebo ťažkej ujmy na zdraví alebo cudzí majetok do nebezpečen-
stva škody veľkého rozsahu tým, že spôsobí poruchu, či haváriu elektriny, alebo sa dopustí iného podobného nebez-
pečného konania (všeobecné nebezpečenstvo), alebo všeobecné nebezpečenstvo zvýši alebo sťaží jeho odvrátenie 
alebo zmiernenie, potrestá sa odňatím slobody na štyri až desať rokov. Poškodzovanie a ohrozovanie prevádzky všeo-
becne prospešného zariadenia – podľa § 286 Trestného zákona, – kto úmyselne ohrozí prevádzku energetického zari-
adenia a spôsobí poruchu prevádzky energetického zariadenia potresce sa odňatím slobody na štyri až osem rokov.

Stredoslovenská energetika, a.s.
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Obvodné oddelenie PZ 
v Liptovskom Hrádku
Upozornenie v zmysle § 76 ods. 4 zákona o Policajnom zbore
Tunajšie 00 PZ Liptovský Hrádok Vás týmto upozorňuje na začiatok 
Letnej turistickej sezóny, ktorá začína mesiacom jún 2011, pričom 
v uvedenom období dochádza k väčšej koncentrácii turistov v rekre-
ačných zariadeniach v  rámci služobného obvodu 00 PZ Liptovský 
Hrádok.

Vzhľadom k tomu , že počas uvedeného obdobia dochádza k pácha-
niu rôznej trestnej činnosti či už násilnej alebo majetkovej povahy žia-
dame Vás o upozornenie hostí, ktorí sú ubytovaní v rekreačných zaria-
deniach v rámci Vášho katastrálneho územia , aby nevytvárali vhodné 
podmienky pre páchateľov trestnej činnosti ako krádeže v  ubytova-
cích zariadeniach, krádeže motorových vozidiel ako aj osobných vecí 
z motorových vozidiel, ktoré si turisti ponechávajú vo vozidlách (v prí-
pade raftingu zvýšiť pozornosť na zabezpečenie odstavených vozidiel 
ako aj raft. člnov).

Je dôležité upozorňovať hostí, aby svoje osobné motorové vozi-
dlá parkovali na vyznačených a osvetlených miestach, veci odkladali 
na miesta na to určené, aby tak zbytočne nedávali šancu a vyhli sa krá-
dežiam. Taktiež upozorňujem občanov na zvýšenú pozornosť v nákup-
ných strediskách vzhľadom na predpokladaný sa zvýšený nárast turis-
tov, kde je predpoklad páchania krádeží vecí na sebe a pri sebe.

Letná turistická sezóna zahŕňa aj dovolenkové obdobie s vycesto-
vaním občanov mimo miesta bydliska , ktorých upozorňujeme, aby si 
riadne zabezpečili rodinné domy resp. byty proti krádežiam k láma-
ním nezaťahovať rolety, alebo obdobnú ochranu okien, zabezpečiť si 
—vyberanie pošty z poštových schránok uvedené odporučenia Vám 
už boli distribuované predchádzajúcom období, prípadne požiadať 
susedov o kontrolu obydlia, nakoľko na základe týchto skutočností je 
možnosť pre páchateľov vytipovať si objekty k vlámaniu.

Týmto Vás žiadam o zverejnenie informácie na úradných tabuliach 
obcí a mesta príp. vyhlásením v miestnom rozhlase.

Taktiež Vás žiadam o podanie informácie na 00-PZ Lipt. Hrádok 
o konaní rôznych kultúrno-spoločenských resp. športových podujatí 
s predpokladom väčšieho počtu občanov a pod. ako,aj o spôsobe ich 
zabezpečená usporiadateľskou službou , aby tak mohli byt  včas zo 
strany 00-PZ Lipt. Hrádok prijaté účinné opatrenia.

Mjr. Mgr. Ján Boroš, Riaditeľ OOPZ v Liptovskom Hrádku

Liptovská vodárenská 
spoločnosť, a.s.
Oznámenie o  využívaní vody z  verejného 
vodovodu obcami a  mestami na  účely 
zavlažovania a pod.

Predstavenstvo Liptovskej vodárenskej 
spoločnosti, a.s. prijalo rozhodnutie o vyu-
žívaní vody z  verejného vodovodu akcio-
nármi spoločnosti – obcami a  mestami 
na účely zavlažovania a pod. za nasledujú-
cich podmienok:

• Podanie žiadosti o  vybudovanie 
nového odberného miesta.

• Vybudovanie vodomernej šachty.
• Osadenie fakturačného vodomeru 

na základe žiadosti.
• Spoplatnenie odobratého množ-

stva vody fakturované v cene schvá-
lenej URSO-m (vodné).

V  individuálnych a  krátko trvajúcich 
prípadoch je možné zapožičanie hydran-
tového nadstavca s  meraním prietoku, 
kde budú podmienky odberu dohodnuté 
individuálne.

Žiadame Vás p. starosta dôrazne upo-
zomiť občanov na  neoprávnený odber 
z  podzemných/nadzemných hydrantov 
rozvodnej vodovodnej siete bez predošlého 
súhlasu a oznámenia. Takýto čierny odber 
je evidovaný na  vodárenskom dispečingu 
LVS, a.s ako poruchový stav na verejnom 
vodovode na  základe zvýšeného prietoku 
vody v danom obvode s následným vysla-
ním poruchovej skupiny k  oprave, ktorá 
vedie k  zvýšeným prevádzkovým nákla-
dom, ktoré budeme vymáhať právnou ces-
tou. Ďakujeme za spoluprácu.

Liptovská vodárenská spoločnosť, a.s.

Regionálny úrad verejného zdravotníctva
Povinnosťou osoby, ktorá prevádzkuje ubytovacie zariadenie (bez ohradu na počet lôžok a kategóriu) je požiadať 
príslušný orgán verejného zdravotníctva o posúdenie priestorov a schválenie prevádzkového poriadku a do doby 
kladného posúdenia zdržať sa vykonávania posudzovaných činností (§ 52, ods. 1, písm. b) a písm. e) zákona MZ SR 
č. 355/2007 Z. z. o ochrane, podpore a rozvoji verejného zdravia a o zmene a doplnení niektorých zákonov.

Žiadosť o uvedenie priestorov do prevádzky má obsahovať žiadosť, kópiu živnostenského listu/výpisu z obchod-
ného registra, prevádzkový poriadok v dvoch kópiách (vzory prevádzkových poriadkov sa nachádzajú na webovej 
stránke: www.ruvzlm.sk/oddelenie/hzp/index.html) 16,50 € kolok (možné zaplatiť v hotovosti).

Na ubytovacie zariadenia sa vzťahujú nasledovné predpisy: Vyhláška MZ SR č. 259/2008 Z. z., o podrobnostiach 
o požiadavkách na vnútorné prostredie budov a o minimálnych požiadavkách na byty nižšieho štandardu a na uby-
tovacie zariadenia. Vyhláška MH SR č. 277/2008 Z. z., ktorou sa ustanovujú klasifikačné znaky na ubytovacie zaria-
denia pri ich zaraďovaní do kategórií a tried.
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Vážení čitatelia, 
mnoho ľudí si v dnešnej dobe kladie otázku, čo je urbár a kto su urbárnici? 
Podľa právnych archívnych údajov sa urbár začína vyvíjať už v 17. storočí. Naj-
väčší význam z hľadiska vývoja právnych pomerov k pôde má obdobie regulá-
cie v druhej polovici 18. storočia, konkrétne vydanie tzv. tereziánskeho urbáru 
z roku 1767. Vtedy sa vytvorili spoluvlastnícke formy a u nás v tom čase v Hor-
nom Uhorsku. Základná zmena v urbárskych pomeroch nastala v roku 1848 
zrušením všetkých viazaností bývalých poddaných, založené na urbáre alebo 
zmluvách, ktoré nahrádzali urbársky súpis pozemkov.

Neskoršími zmenami a  to v  roku 1871 sa začali spresňovať pomery 
k lesom, pasienkom a vtedy významným trsťoviskám. Zákonná úprava ukla-
dala zemepánovi, aby do jedného roka zaviedol sporné konanie o oddelení 
urbárskeho podielu. Ak tak neurobil, súd konal z úradnej moci.

Spoločné užívanie lesov a  pasienkov vzniklo pôvodne ako náhrada 
za oprávnenia urbárnikov voči zemepánovi, ohľadne pôvodného práva pase-
nia, zbierania dreva a pod. Majetok, ako celok, zo spoločenského hospodár-
skeho záujmu ostal viazaný ohľadne riadneho udržiavania, obhospodarovania 
a poberania úžitkov pod štátnym dozorom, avšak každému jeho vlastníkovi - 
podielnikovi, patrilo právo so svojím vlastníckym podielom voľne nakladať. 
Ideálne podiely ostali predmetom rokovaní (kúpa, predaj, nájom a pod.).

Urbariáty a  Komposesoráty boli do  roku 1948 takto právne funkčné. 
V tomto období boli cestou zákona č. 81/49 Zb. zrušené a vlastníctvo pasien-
kov prechádzalo do vznikajúcich Jednotných roľníckych družstiev, Zákonom 
č. 2/58 Zb. boli zrušené aj urbárke spoločenstvá ako celky.

V období od roku 1958 do roku 1990 boli spoluvlastnícke práva urbárni-
kov nevykonateľné, preto že ich zrušil zákon. Obnova nastala až v roku 1990 
prijatím zákona č. 229/90 Zb. o reštitúciách. Tu sa začínajú na novo formulo-
vať združenia pre obnovu a správu spoločného majetku urbárnikov. Aj naše 
pozemkové spoločenstvo Podtureň prešlo procesom obnovy reštitučného 
konania a  bolo rozhodnutím orgánov, štátnej správy vydané rozhodnutie, 
ktorým sa priznávajú vlastnícke práva k podielom na pozemky, ktoré boli 
konfiškované podľa vyššie uvedeného zákona. Urbársky majetok sa vydá-
val dedičom právnych predchodcov resp. priamo vlastníkom, pokiaľ žili. Tí 
právny nástupcovia, ktorí si neuplatnili svoje vlastnícke práva tieto prešli podľa 
tohoto zákona do správy štátu, ktorého správu majetku vykonáva Slovenský 

Ako sa pozeráme na urbár
pozemkový fond. U tých oprávnených osôb, kto-
rým nebol konfiškovaný majetok a neuplatnili svoje 
práva stal sa jeho vlastníkom poľnohospodársky 
podnik, ktorý v čase vydania zákona na ornej pôde 
a pasienkoch hospodáril.

Ani naše pozemkové spoločenstvo nedokázalo 
na 100 % vylustrovať spoluvlastníkov, preto určité 
percento ostalo vo vlastníctve AGRIA a.s. (pred-
tým Poľnohospodárske družstvo v Lipt. Ondreji). 
V súčasnej dobe máme pozemky už skoro všetky 
zapísané na listoch vlastníctva. V tých pozemkoch 
na ktorých sa nejakým spôsobom zmenšila výmera 
a táto listina nebola registrovaná na katastri platia 
údaje z pozemnoknižnej vložky.

Medzi takéto pozemky patria tie, ktoré sú pod 
telesom diaľnice a do dnešného dňa neboli právne 
vysporiadané napriek skutočnosti, že Národná diaľ-
ničná spoločnosť už v roku 2008 vypracovala geo-
metrický plán a od jedného spoluvlastníka odkúpila 
aj podiely teda právne by mala byť aj členom pozem-
kového spoločenstva podľa zákona č. 181/95 Z z.

NDS š.p. je od uvedeného obdobia nečinná výbor 
PS sa rozhodol po tom, čo nereagovali na písomne 
výzvy toto liknavé vysporiadanie medializovať, 
možno to pomôže ukončiť vysporiadanie pozem-
kov pod diaľnicou alebo ich súdnou cestou donútiť 
platiť nájomné. Výbor zastáva cestu menších nákla-
dov a  to urobiť medializáciu voči správcovi NDS 
a v prípade ďalšieho mlčania rozhodne valné zhro-
maždenie vlastníkov dotknutých pozemkov.

Týmito riadkami som chcel prezentovať urbár 
ako aj najpálčivejšie problémy, ktoré nás tlačia dlhé 
roky.

JUDr. Imrich Hronček, člen výboru PS

Jeden problém pominul, 
druhý ostal

Už „x“ rokov obyvatelia z bytoviek „Ku stanici“ riskujú svoje zdravie 
prechodom cez nebezpečnú prekážku (napr. na nákup do PJ a auto-
bus do Lipt. Jána). Ako tomu zabrániť? Určite nie všetko oplotiť. Ale 
odomknúť bránku. Veď zvyk sypania odpadu je už dávno minulos-
ťou!  František Janovčík

SPRAVODAJCA obce Podtureň. Vydáva: Obecný úrad Podtureň. Vychádza štvrťročne. Zodpovedný pra-
covník: Marián Vojtík. Redakčná rada: Ivona Vejová, Imrich Hronček, Jaroslav Vozárik, Ing. Zdeno Mlynar-
čík, František Janovčík, Viera Vozáriková, PhDr.. Peter Vítek, Lenka Rakytová.
Korektúra: Lenka Rakytová. Zostavovatelia nezodpovedajú za obsah ani úroveň jednotlivých článkov. 
Registračné číslo periodika Podturniansky spravodajca 02/2000. 
Grafická úprava a tlač: © Agentúra Panter, www.a-panter.sk.


